



EUROPE DIRECT
Illes Balears

INFORME D'ACTUALITAT EUROPEA

Maig 2025

«La Comissió simplifica la PAC per ajudar els agricultors i augmentar la competitivitat» (pàg. 6)



**Conselleria de Presidència
i Administracions Públiques**

Direcció General de Relacions Institucionals
i de Relacions amb el Parlament

Brussel·les, maig de 2025

ÍNDEX

ACTUALITAT	3
MEDI AMBIENT I ENERGIA	3
MOBILITAT I TRANSPORT	5
AGRICULTURA I PESCA	6
SALUT PÚBLICA I SEGURETAT ALIMENTÀRIA	8
ECONOMIA, INDÚSTRIA, EMPRESA I MERCAT	10
TURISME	12
INNOVACIÓ I RECERCA	13
TREBALL, AFERS SOCIALS, LLIBERTATS CIVILS, HABITATGE	15
EDUCACIÓ, JOVENTUT, CULTURA I ESPORT	17
MIGRACIÓ	19
CONSTRUCCIÓ EUROPEA I EUROPA INSTITUCIONAL	21
POLÍTIQUES REGIONALS I POLÍTICA DE COHESIÓ	23
COOPERACIÓ I POLÍTICA EXTERIOR	26
SEGURETAT I DEFENSA	28
CONVOCATÒRIES, INSCRIPCIONS I CALENDARI	30
MEDI AMBIENT I ENERGIA	30
TREBALL, AFERS SOCIALS, LLIBERTATS CIVILS I HABITATGE	31
CONSTRUCCIÓ EUROPEA I EUROPA INSTITUCIONAL	32
CALENDARI D'ESDEVENIMENTS	32

ACTUALITAT

MEDI AMBIENT I ENERGIA

★ **La UE posarà punt final a la seva dependència de l'energia russa.** *Comissió, Estrasburg, 6 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Energia](#), [Rússia](#).

La UE posarà fi a la seva dependència de l'energia russa, incloent-hi el gas, el petroli i l'energia nuclear, mitjançant el full de ruta *REPowerEU*. Aquest pla estableix una eliminació progressiva i coordinada de les importacions russes, tot garantint l'estabilitat dels subministraments i dels preus energètics.

Tot i els avenços fets des de la invasió russa d'Ucraïna, el 2024 es va observar un repunt en les importacions de gas rus, la qual cosa ha impulsat noves accions. Es prohibiran nous contractes de gas amb Rússia, i els contractes puntuals actuals s'eliminaran abans del 2025. L'objectiu és aturar totalment les importacions de gas rus abans de finals del 2027.

Els estats membres hauran de presentar plans nacionals per eliminar aquestes importacions abans d'acabar l'any. Alhora, la UE augmentarà la seva capacitat de GNL (gas natural liquat) i accelerarà la transició energètica, amb la intenció de substituir fins a 100.000 milions de metres cúbics de gas natural abans del 2030. També s'aplicaran mesures per reduir la dependència del petroli transportat per la «flota fantasma» russa i restringir les importacions nuclears, com l'urani enriquit. El mes vinent es presentaran propostes legislatives per reforçar aquestes accions. [Enllaç a la notícia](#).

↘ **El preu del gas pujà al segon semestre del 2024 mentre que el de l'electricitat es mantingué estable.** *Eurostat, Luxemburg, 6 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia combinada](#), [Gas](#), [Electricitat](#).

Durant el segon semestre del 2024, el preu del gas domèstic a la UE va augmentar per primera vegada des que es va moderar després de la crisi energètica del 2022, arribant als 12,33 €/100 kWh —el valor més alt registrat des del 2008—, principalment per l'augment dels impostos en diversos països arran de la retirada de mesures de suport. En canvi, el preu de l'electricitat per a les llars es va mantenir estable, amb una lleugera baixada fins als 28,72 €/100 kWh. Tot i això, els preus continuen sent superiors als d'abans de la crisi. [Enllaç a la notícia de l'electricitat](#). [Enllaç a la notícia del gas](#).

↘ **Preocupació per la sequera en gran part d'Europa.** *Centre Comú de Recerca, Brussels, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Sequera](#), [Recursos hídrics](#).

Les últimes dades de l'informe *Sequera a Europa – Abril 2025* mostren una disminució dels cabals fluvials i una sequera agreujada a causa del temps més càlid i les precipitacions escasses des de principis d'any. Les previsions fins al juny apunten a condicions més seques de l'habitual al nord i l'oest d'Europa, cosa que genera preocupació pels efectes sobre l'agricultura, el transport fluvial i els ecosistemes. En contrast, la conca mediterrània occidental ha viscut un hivern i inici de primavera més plujosos, amb episodis extrems, motiu pel qual s'han activat mapes d'emergència de Copernicus per ajudar les autoritats locals. [Enllaç a la notícia](#).

- ✍ **La Comissió adopta una eina de planificació fàcil d'utilitzar per a ajudar els Estats membres a aplicar el Reglament de Restauració de la Natura.** *Comissió, Brussels, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Restauració de la natura.](#)

La Comissió Europea ha adoptat un format uniforme per als plans nacionals de restauració de la natura que ajudarà els estats membres en la seva planificació i reduint la càrrega administrativa. Restaurar la natura és essencial ja que el 70 % de l'economia europea depèn dels serveis ecosistèmics. Els plans nacionals hauran d'incloure la cartografia de les àrees a restaurar, mesures previstes, calendaris, estratègies de finançament i connexions amb polítiques relacionades com biodiversitat, agricultura, silvicultura, pesca i clima. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El Parlament dona suport a les propostes per simplificar l'instrument de fuga de carboni de la UE.** *Comissió, Brussels, 22 maig 2025.*

Etiquetes: [Emissions.](#)

El Parlament Europeu ha donat suport a simplificar el *Mecanisme d'Ajust del Carboni a les Fronteres* (CBAM), com a part del paquet «Òmnibus I» presentat el febrer de 2025. Les modificacions reduiran la càrrega administrativa per a pimes i importadors ocasionals, establint un llindar mínim de 50 tones que eximiria el 90 % dels importadors, sense comprometre els objectius ambientals del CBAM, ja que el 99 % de les emissions importades continuaran cobertes. També se simplifiquen els processos d'autorització, càlcul d'emissions i gestió financera, reforçant les mesures antiabús. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **La Comissió modifica les normes d'ajuda estatal per proporcionar accés públic a la justícia en matèria ambiental.** *Comissió, Brussel·les, 12 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Descobreix iniciatives de la UE per a una transició energètica justa.** *Comissió, Brussel·les, 14 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Un nou estudi dels rius europeus mostra una variació substancial en la rapidesa amb què es biodegraden els productes químics comercials.** *Comissió, Brussel·les, 15 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **El desmantellament parcial dels parcs eòlics marins obsolets pot beneficiar la biodiversitat.** *Comissió, Brussel·les, 15 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Pas important per a la creació de la Xarxa Europea d'Operadors de Xarxes d'Hidrogen.** *Comissió, Brussels, 18 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La UE atorga 1.000 MEUR a projectes d'hidrogen renovable, diversos dels quals a Espanya.** *Comissió, Brussel·les, 20 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **El 21 de maig celebrem el Dia de la xarxa Natura 2000.** *Comissió, Brussel·les, 21 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Gairebé la meitat de les recomanacions de l'Estratègia de la UE sobre Biodiversitat ja s'estan implementant.** *Centre Comú de Recerca, Brussel·les, 22 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

MOBILITAT I TRANSPORT

- ★ **L'Acord pioner per al transport global de mercaderies sense emissions al 2050.** *Comissió, Brussel·les, 8 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Transport marítim](#), [Emissions](#).

La Comissió Europea ha celebrat l'acord assolit a l'Organització Marítima Internacional com un pas important cap a l'objectiu d'emissions zero del sector marítim mundial per al 2050. Tot i que encara no garanteix l'assoliment complet dels objectius de l'Acord de París, l'acord estableix una base sòlida per iniciar la transició energètica del sector. Inclou una nova norma per reduir gradualment la intensitat d'emissions dels combustibles marítims, amb criteris estandarditzats i un sistema comú de certificació per garantir la igualtat de condicions a escala mundial. També introdueix el primer mecanisme global de preu de les emissions del sector marítim, que aplicarà un cost de 100 dòlars per tona de CO₂ a partir del 2028. L'acord entrarà en vigor el 2027. [Enllaç a la notícia](#).

- ✍ **La Comissió celebra l'acord provisional per al nou mandat de l'Agència Europea de Seguretat Marítima.** *Comissió, Brussel·les, 20 maig 2025.*

Etiquetes: [Transport marítim](#).

La Comissió Europea ha celebrat l'acord per actualitzar el mandat de l'Agència Europea de Seguretat Marítima (EMSA). L'agència reforçarà el suport a la UE i als estats membres en àmbits com la seguretat marítima, la descarbonització i la digitalització. També ajudarà a implementar el reglament sobre els carburants i l'ampliació del règim de comerç de drets d'emissió al sector marítim, millorarà el control d'abocaments il·legals i d'emissions, i continuarà donant suport en vigilància, ciberseguretat i formació. [Enllaç a la notícia](#).

- ✍ **Recomanacions per als estats membres per ajudar a combatre la pobresa de transport i promoure una mobilitat justa i sostenible.** *Comissió, Brussel·les, 22 maig 2025.*

Etiquetes: [Transport públic](#), [Pobresa de transport](#).

La Comissió Europea ha adoptat avui recomanacions per als estats membres sobre com abordar la pobresa en el transport a tota la UE. S'espera que el *Fons Social per al Clima* mobilitzi almenys 86.700 MEUR a partir del 2026. Aquest fons proporcionarà un suport financer significatiu per ajudar els estats membres a aplicar reformes estructurals i promoure una mobilitat sostenible i inclusiva. Per accedir a aquest finançament, els estats membres han d'elaborar plans socials climàtics nacionals abans de finals de juny, on han de detallar mesures i inversions destinades a donar suport als col·lectius vulnerables afectats pel nou sistema de comerç d'emissions. [Enllaç a la notícia](#).

Més notícies...

- ✍ **El Pla d'Acció Climàtica d'Estocolm cap al transport urbà lliure de combustibles fòssils.** *Comissió, Brussel·les, 2 maig 2025.* [Enllaç a la notícia](#).
- ✍ **Les estratègies basades en dades donen forma al transport urbà a Sevilla i Hannover.** *Comissió, Hannover, 23 maig 2025.* [Enllaç a la notícia](#).

AGRICULTURA I PESCA

- ★ **La Comissió simplifica la PAC per ajudar els agricultors i augmentar la competitivitat.** *Brussel·les, 14 de maig del 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Agricultura](#), [PAC](#)

La Comissió Europea ha presentat un paquet de mesures per a simplificar la PAC amb la finalitat de reduir la càrrega administrativa per a agricultors i administracions, millorar la competitivitat del sector i facilitar l'accés a finançament i incentius. Entre les principals novetats s'inclouen pagaments anuals simplificats per a petits agricultors, l'exempció d'algunes obligacions mediambientals, l'ús de controls tecnològics com a imatges satel·litàries, i una sola inspecció presencial per any. S'estima que aquestes mesures podrien estalviar fins a 1.580 milions d'euros anuals als agricultors i 210 milions a les administracions.

El paquet també contempla nous mecanismes de gestió de crisi, amb pagaments més accessibles en cas de desastres naturals o malalties animals, així com una major flexibilitat perquè els estats membres modifiquin els seus Plans Estratègics de la PAC. Així mateix, s'introdueix una nova opció de finançament de fins a 50.000 euros per a millorar la competitivitat de les petites explotacions, i es promou la digitalització dels sistemes administratius per a reduir duplicitats, fet que facilitaria que els agricultors només hagin de presentar les seves dades una vegada.

Aquestes mesures formen part d'un esforç més ampli de simplificació normativa que la Comissió impulsa durant el seu mandat, amb l'objectiu de reduir en almenys un 25% la càrrega administrativa a la UE i un 35% per a les pimes. En l'àmbit agrícola, el paquet complementa la Visió per a l'Agricultura i l'Alimentació presentada el febrer de 2025 i anticipa noves propostes legislatives que abordaran altres polítiques en el sector agroalimentari, reforçant la seva sostenibilitat, digitalització i resiliència. [Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **BlueAquaEdu: Innovació en l'ensenyament de l'aqüicultura a través de la gamificació i l'aprenentatge a distància.** *Brussel·les, 2 de maig del 2025.*

Etiquetes: [Aqüicultura](#), [formació](#)

El projecte europeu BlueAquaEdu, llançat el setembre de 2023 amb suport del Fons Europeu Marítim, de Pesca i d'Aqüicultura (EMFAF), impulsa la formació en aqüicultura sostenible mitjançant ludificació i aprenentatge a distància. Reuneix socis de Grècia, França i Portugal per a desenvolupar una aplicació educativa, programes de formació, una xarxa virtual i una plataforma e-learning. El seu objectiu és atreure a joves cap a carreres blaves, promovent habilitats digitals, verdes i emprenedores, en línia amb el Pacte Verd Europeu i l'economia circular, destacant la valorització de residus com a motor d'innovació. [Enllaç a la notícia.](#)

- Del coneixement a l'acció: Com avancen les parts interessades en la ETP cap a solucions energètiques més intel·ligents per a la pesca de la UE. Brussel·les, 5 de maig del 2025.

Etiquetes: Pesca, innovació, energia

El projecte Seaglow impulsa la transició energètica en les pesqueries de la UE, amb especial atenció a les pesqueries a petita escala, mitjançant la seva participació activa en la Plataforma de Transició Energètica (ETP), llançada per la Comissió Europea en 2023. A través de grups de treball temàtics, on lidera les àrees de recerca i pesca costanera, Seaglow contribueix al disseny de solucions tecnològiques, finançament adaptat i marcs reguladors. Aquests esforços donen suport al full de ruta cap a la neutralitat climàtica en 2050, en línia amb els objectius del Pacte Verd Europeu i la sostenibilitat del sector pesquer. [Enllaç a la notícia.](#)

- Agroalimentari: Les regions i ciutats volen reformes més sòlides per a protegir als agricultors de la UE i fer front al comerç transfronterer injust. Brussel·les, 15 de maig del 2025.

Etiquetes: Agricultura, comerç agroalimentari, seguretat alimentària

El Comitè Europeu de les Regions ha aprovat un dictamen que exigeix reformes més sòlides per a protegir els agricultors de la UE, garantir ingressos justos i afrontar el comerç transfronterer injust. Es proposa modificar el Reglament de la organització comuna de mercats (OCM) per a assegurar preus que cobreixin els costos de producció i prevenir crisis mitjançant una regulació proactiva del mercat. També es planteja crear reserves agrícoles estratègiques i un mecanisme automàtic de reducció voluntària de la producció. A més, es demana reforçar la normativa contra pràctiques comercials deslleials amb una plataforma de coordinació a escala europea. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- El comerç agroalimentari de la UE va començar el 2025 amb un creixement de les exportacions i les importacions. Brussel·les, 16 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- El Parlament aprova noves sancions sobre productes agrícoles de Rússia i Bielorrússia. Brussel·les, 22 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- La UE respon amb ajudes als productors valencians de fruites i hortalisses i de vi. Brussel·les, 27 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)

- ★ **Primer material de referència certificat per a millorar el diagnòstic de la malaltia celíaca.** Brussel·les, 19 de maig del 2025.

Etiquetes: **Notícia del mes, malaltia celíaca**

La Comissió Europea, a través del Centre Comú de Recerca (JRC), ha desenvolupat el primer material de referència certificat per a millorar el diagnòstic de la malaltia celíaca. Aquest nou estàndard permetrà calibrar i validar les proves de laboratori de forma més precisa i homogènia a tota la UE i a escala internacional, facilitant diagnòstics més fiables i tractaments adequats per als pacients. El material, elaborat en col·laboració amb l'Agència Reguladora de Medicaments del Regne Unit i reconegut per l'OMS, serà distribuït globalment amb l'objectiu d'harmonitzar les proves clíniques.

La malaltia celíaca, que afecta l'1 % de la població europea, és una afecció autoimmune causada per la ingesta de gluten. El diagnòstic adequat depèn de la detecció d'anticossos específics (anti-tTG), però actualment existeixen grans diferències entre laboratoris. Aquesta falta d'harmonització pot provocar diagnòstics erronis o tardans. Per això, la IFCC ha identificat aquesta malaltia com una prioritat clau per a estandarditzar les proves autoimmunes, una labor en la qual el JRC té àmplia experiència.

A més, el JRC ha alertat sobre els riscos potencials de productes etiquetats com «sense glúten», que podrien no ser segurs per a persones celíaques. Davant la falta de mètodes analítics estandarditzats, el JRC recomana nous estudis toxicològics i el desenvolupament de materials de referència específics. Aquestes accions formen part d'una estratègia més àmplia de la Comissió per a millorar la qualitat dels mesuraments clínics i protegir la salut pública enfront de malalties autoimmunes. [Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **Estudi sobre els impostos sanitaris des de la perspectiva de la UE.** Brussel·les, 16 de maig del 2025.

Etiquetes: **Salut pública, impostos sanitaris**

La Comissió Europea ha publicat un estudi que analitza els impostos sobre aliments amb alt contingut en greix, sucre i sal a la UE, destacant el seu potencial per a millorar la salut pública i reduir malalties no transmissibles com l'obesitat i la diabetis. Actualment, 12 països ja apliquen aquests impostos, especialment sobre begudes ensucrades, amb resultats positius com la reducció del consum i la reformulació de productes. L'estudi també planteja la possibilitat d'harmonitzar aquest tipus d'impostos a escala europea per a millorar la seva eficàcia i equitat, encara que adverteix que han d'adaptar-se a les prioritats sanitàries i contextos fiscals de cada estat membre. [Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **La Comissió acull amb satisfacció l'acord polític sobre llicències obligatòries per a augmentar la resistència de la UE davant les crisis.** Brussel·les, 22 de maig del 2025.

Etiquetes: **Salut pública, preparació, crisis**

La Comissió Europea ha celebrat l'acord polític aconseguit per a establir un marc comú de llicències obligatòries a la UE, que permetrà autoritzar l'ús d'invençions protegides en situacions de crisis transfrontereres, com a pandèmies o emergències sanitàries. Aquesta nova normativa cerca superar la fragmentació actual de 27 règims nacionals distints,

accelerant la resposta davant emergències mitjançant un sistema coordinat, amb salvaguardes que garanteixin un ús limitat, proporcional i just per als titulars de drets. El reglament complementa altres mesures de preparació i reforça la resiliència del mercat únic europeu. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El Centre Europeu de Vacunes millorarà la preparació sanitària a tota la UE.** Brussel·les, 22 de maig del 2025.

Etiquetes: [Centre Europeu de Vacunes, preparació sanitària, pandèmies](#)

La Comissió Europea ha inaugurat a Siena el Centre Europeu de Vacunes (EVH), finançat amb fins a 102 milions d'euros a través del programa EU4Health. L'EVH cerca accelerar el desenvolupament de vacunes a menys de quatre mesos des de la identificació d'un patògen i reforçar la preparació sanitària davant futures pandèmies. Reunirà organitzacions líders europees per a coordinar recerca, assajos clínics, transferència tecnològica i producció, mitjançant una estructura àgil i descentralitzada. El Hub forma part de l'estratègia de la UE per a enfortir la capacitat de resposta davant emergències sanitàries i protegir la salut pública. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **La Setmana Europea contra el Càncer: Oferir al pacients una assistència sanitària de qualitat.** Brussel·les, 26 de maig del 2025.

Etiquetes: [Setmana Europea contra el Càncer](#)

Amb motiu de la Setmana Europea contra el Càncer (25-31 de maig), la Comissió Europea reafirma el seu compromís amb una atenció oncològica d'alta qualitat per a tots els ciutadans de la UE. A través del Pla Europeu de Lluita contra el Càncer, ja s'han destinat 394 milions d'euros i es col·labora amb unes 630 organitzacions en accions de prevenció, detecció, diagnòstic i tractament. Entre els objectius clau destaquen aconseguir que el 90% de les persones elegibles accedeixin a programes de cribratge per a 2030 i establir una xarxa europea de centres oncològics integrals amb 90 milions d'euros en finançament. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **Els desafiaments de l'aigua i els aliments requereixen poders locals majors, subratllen els líders regionals a Venècia.** Venècia, 21 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)

- ★ La Comissió proposa mesures de simplificació per estalviar als empresaris de la UE altres 400 milions d'euros anuals. Brussel·les, 21 de maig del 2025.

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Empresa](#), [Simplificació](#), [Estalvi](#).

La Comissió Europea proposa reduir 400 milions d'euros en costos administratius anuals per a les empreses, sumant-se als 8.000 milions ja previstos en esforços anteriors de simplificació. S'introdueix una nova categoria d'empreses, les «petites mitjanes empreses mitjanes» (SMC), amb menys de 750 treballadors i límits en facturació o actius, que podran accedir a beneficis i exempcions fins ara només per a pimes. Aquesta mesura permetrà alleugerir les obligacions de compliment i destinar més recursos a la inversió i el creixement al Mercat Únic.

Entre les mesures, destaca l'exempció d'un registre per a unes 10.000 empreses relacionades amb gasos fluorats, simplificant obligacions per a empreses petites que operen amb volums limitats. També es proposa que les pimes i SMC només mantinguin registres quan el tractament de dades personals sigui d'alt risc, facilitant la gestió del Reglament de Protecció de Dades (GDPR).

S'impulsarà la digitalització eliminant documents en paper obligatoris per a declaracions de conformitat i instruccions d'ús, agilitzant tràmits i controls. A més, es facilitarà la certesa legal amb especificacions comunes per demostrar el compliment de productes quan no hi hagi estàndards harmonitzats.

Pel sector de bateries, es flexibilitza el termini per complir amb les noves obligacions de diligència deguda, ajornant-lo dos anys fins al 2027 i publicant les directrius un any abans per facilitar la preparació.

Aquesta proposta forma part del quart paquet de simplificació (Omnibus) de la Comissió durant aquest mandat, que busca reduir la burocràcia, fomentar la innovació i el creixement, i està alineada amb els paquets anteriors que ja han generat milers de milions d'estalvi anual. Els propers paquets se centraran en defensa, indústria química i digitalització, implicant tots els serveis i membres de la Comissió en aquesta transformació normativa.

[Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Emmagatzematge de gas: flexibilitat en la reposició per reduir els preus.** Brussel·les, 8 de maig del 2025.

Etiquetes: [Energia](#), [Estalvi](#), [Subministraments](#), [Mercat](#).

El Parlament ha aprovat la proposta de la Comissió per prorrogar el règim d'emmagatzematge de gas de la UE de 2022 fins al 31 de desembre de 2027, ja que hauria caducat a finals del 2025. Aquesta mesura està dissenyada per garantir la seguretat de subministrament de gas abans de la temporada d'hivern.

Els eurodiputats van introduir diverses esmenes per alleujar les tensions al mercat del gas, ja que la incertesa al voltant de l'objectiu obligatori d'omplir al 90 % abans de l'1 de novembre de cada any estava fent pujar el cost de reposar gas durant l'estiu. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Normes sobre l'IVA: el Consell acorda la seva posició sobre la directiva que simplifica la recaptació d'impostos en les importacions.** Brussel·les, 13 de maig del 2025.

Etiquetes: [Regulació](#), [Taxes](#), [Simplificació](#).

El Consell ha arribat a un acord sobre la posició dels estats membres (anomenada «enfocament general») respecte a la directiva sobre les normes de l'impost sobre el valor afegit (IVA) per a les vendes a distància de béns importats i l'IVA a les importacions. La directiva pretén millorar la recaptació de l'IVA sobre béns importats fent que els proveïdors siguin responsables de l'IVA pagat en les importacions, cosa que probablement els incentivarà a utilitzar el sistema únic d'importació d'IVA (IOSS). [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Normes sobre l'IVA: el Consell acorda la seva posició sobre la directiva que simplifica la recaptació d'impostos en les importacions.** Brussel·les, 21 de maig del 2025.

Etiquetes: [Simplificació](#), [Mercat Únic](#).

La Comissió Europea ha presentat una Estratègia del Mercat Únic per crear un mercat europeu més senzill, integrat i fort. L'estratègia estableix accions ambicioses per reduir les barreres que frenen el comerç i les inversions dins la UE, ajuda les pimes a operar i créixer, i alleugereix les empreses impulsant la digitalització. També fa una crida als estats membres perquè contribueixin a fer del mercat de la UE la millor opció per a empreses, treballadors i consumidors. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **El Parlament avala noves normes de control per a la inversió estrangera a la UE.** Brussel·les, 8 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La UE i el Japó reforcen la seva associació en tecnologia i digitalització.** Brussel·les, 12 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La Comissió emet 7.000 milions d'euros en la seva cinquena operació sindicada del 2025.** Brussel·les, 13 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)

- ★ **Avenços cap a un turisme verd i digital: la Comissió publica un informe de balanç.** *Comissió, Brussel·les, 28 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [turisme sostenible](#), [transició digital](#), [transició verda](#).

La Comissió Europea ha publicat el segon informe sobre els avenços de les mesures establertes en el Full de Ruta per la transició del turisme. Després de 3 anys de la publicació del full de ruta cap a un sector turístic europeu verd i digital, l'informe mostra resultats concrets a totes les àrees d'actuació, amb suport dels agents turístics de tots els estats membres de la UE i més enllà.

Segons aquest informe, 240 organitzacions han respost a la convocatòria i han assumit al voltant de 500 compromisos per renovar el turisme de la UE. La majoria de les accions de les parts interessades es refereixen al suport a la transició ecològica del turisme.

A més de les iniciatives verdes, la Comissió ha continuat amb el desenvolupament de la transició digital, amb l'adopció del Reglament sobre el lloguer d'allotjaments a curt termini i amb el desenvolupament de l'Espai Comú Europeu de Dades per al turisme. La Comissió també continua col·laborant amb experts a través del grup d'experts de la Comissió T4T («Together for Tourism») per ajudar a transferir els coneixements entre les parts interessades.

Aquest segon informe fa un balanç dels avenços realitzats en les accions de la Via de Transició pel Turisme i l'Agenda de Turisme de la UE per 2030. Finalment, la Comissió també està elaborant una nova estratègia de turisme sostenible de la UE que tindrà en compte tots aquests avenços, i es convidarà els ciutadans i parts interessades a compartir les seves opinions en una pròxima consulta pública. [Enllaç a la notícia](#).

- ✍ **Torí, Capital Europea del Turisme Intel·ligent 2025, estableix un nou estàndard per les escapades urbanes que van més enllà de les visites turístiques.** *Comissió, Brussel·les, 19 maig 2025.*

Etiquetes: [Turisme sostenible](#).

Torí, Capital Europea del Turisme Intel·ligent 2025, destaca pel seu enfocament innovador que combina patrimoni, inclusió i sostenibilitat, mantenint la seva identitat única. Un dels projectes destacats és «Turismabile», una plataforma dissenyada per facilitar viatges accessibles, amb la col·laboració de persones influents amb discapacitat. Per altra banda, la ciutat aposta per una oferta turística que enforteix les connexions amb les comunitats locals. Paral·lelament, Torí persegueix la neutralitat climàtica amb inversions en infraestructures sostenibles, com la refrigeració natural, i treballa per crear un paisatge urbà més resilient. [Enllaç a la notícia](#).

INNOVACIÓ I RECERCA

- ★ La UE inverteix 7.300 milions d'euros del programa Horitzó Europa per enfortir la seva competitivitat i el creixement del talent. Brussel·les, 14 de maig del 2025.

Etiquetes: Competitivitat, innovació.

La Comissió Europea invertirà més de 7.300 milions d'euros a través del nou programa de treball Horitzó Europa per al 2025 per enfortir el motor d'investigació i innovació d'Europa i la seva avantatge global. Aquesta inversió impulsarà la ciència d'avantguarda, accelerarà les transicions verdes i digitals de la UE, i millorarà la competitivitat d'Europa.

El programa ajudarà a atraure i retenir els millors investigadors a Europa i oferirà suport específic a les persones afectades per la guerra i el desplaçament. Com a part d'aquests esforços, la Comissió està actualitzant el programa de treball 2023-25 de les Accions Marie Skłodowska-Curie (MSCA) per donar més suport als científics ucraïnesos i per llançar un nou projecte pilot MSCA «Tria Europa per a la Ciència», que oferirà més suport i oportunitats per a investigadors en les primeres etapes de la seva carrera, incloent-hi ajudes econòmiques competitiu i contractes més llargs.

Aquest projecte pilot forma part d'un paquet de 500 milions d'euros per al període 2025-2027 i de la iniciativa més àmplia «Tria Europa», presentada la setmana passada per la presidenta von der Leyen. La iniciativa se centra en tres objectius: mantenir la ciència lliure i oberta, invertir en talent i accelerar la innovació a Europa.

[Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **Gairebé 1.000 milions d'euros atorgats per impulsar el desenvolupament de l'hidrogen renovable.** Brussel·les, 20 de maig del 2025.

Etiquetes: Hidrogen, energia sostenible, innovació, circularitat.

Avui, la Comissió ha anunciat la selecció de 15 projectes de producció d'hidrogen renovable per a finançament públic a tot l'Espai Econòmic Europeu (EEE). Aquests projectes, distribuïts en cinc països, preveuen produir gairebé 2,2 milions de tones d'hidrogen renovable en un període de deu anys, evitant més de 15 milions de tones d'emissions de CO₂. L'hidrogen es produirà en sectors com el transport, la indústria química o la producció de metanol i amoníac. Rebran un total de 992 milions d'euros de finançament de la UE, procedents del Fons d'Innovació finançat pel Sistema d'Intercanvi de Drets d'Emissió (ETS) de la UE.

[Enllaç a la notícia.](#)

- La Comissió inverteix 1.250 milions d'euros en investigadors i els convida a «Triar Europa per a la Ciència». Brussel·les, 15 de maig del 2025.

Etiquetes: [Innovació](#), [Recerca](#), [Investigació](#).

Europa està intensificant la seva ambició per consolidar-se com a líder mundial en investigació. Les noves convocatòries, amb un pressupost de més de 1.250 milions d'euros per al 2025 dins les Accions Marie Skłodowska-Curie (MSCA), obren les portes a nous talents. Aquest finançament donarà suport a la recerca d'avantguarda i se centrarà en el desenvolupament del talent investigador, la promoció de la col·laboració internacional i la connexió de la ciència amb la societat, amb un suport específic per a investigadors en les primeres etapes de la seva carrera i per a científics ucraïnesos desplaçats.

[Enllaç a la notícia.](#)

- La Comissió llança una estratègia ambiciosa per convertir Europa en una potència de startups i scale-ups. Brussel·les, 28 de maig del 2025.

Etiquetes: [Innovació](#), [Recerca](#), [Investigació](#).

La Comissió Europea ha llançat l'Estratègia d'empreses emergents i scale-ups de la UE, «Tria Europa per Emprendre i Escalar», per convertir Europa en un lloc excel·lent per iniciar i fer créixer empreses globals impulsades per la tecnologia. L'estratègia s'alinea amb la iniciativa més àmplia «Tria Europa», llançada per la presidenta von der Leyen, que es va centrar primer en l'àmbit científic, promovent un enfocament europeu unificat per atraure i retenir talent, enfortint així la competitivitat d'Europa.

[Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- La innovació comença en l'àmbit local: donar suport a start-ups i scale-ups a tota Europa. Brussel·les, 8 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- El Consell avala l'agenda política de l'Espai Europeu de Recerca per als pròxims tres anys. Brussel·les, 23 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- El Consell demana un millor ús de les dades espacials per millorar la gestió de crisis. Brussel·les, 23 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- La Llei d'Indústria Net Zero per accelerar encara més la fabricació de tecnologies de descarbonització a la UE. Brussel·les, 23 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- El Consell reclama una estratègia inclusiva, ètica, sostenible i centrada en les persones per a la incorporació de la intel·ligència artificial en la ciència. Brussel·les, 25 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)

- ★ **Dia Internacional contra l'Homofòbia, la Transfòbia i la Bifòbia: Declaració de l'Alta Representant en nom de la Unió Europea.** Brussel·les, 16 de maig del 2025.

Etiquetes: Notícia del mes, Drets humans, LGBTIQ+.

Amb motiu del Dia Internacional contra l'Homofòbia, la Transfòbia i la Bifòbia, l'Alta Representant de la Unió Europea ha reiterat el ferm compromís de la UE amb la defensa dels drets humans de les persones LGBTIQ. La declaració subratlla que valors com la igualtat, la llibertat, la dignitat i la justícia són universals i han d'aplicar-se a totes les persones, independentment de la seva orientació sexual o identitat de gènere. Malgrat els avanços registrats, la UE expressa la seva preocupació per la persistència de violència, discriminació i lleis repressives en diverses parts del món.

La Unió Europea condemna enèrgicament els discursos i delictes d'odi, així com les lleis que criminalitzen les relacions consentides entre persones del mateix sexe. Es denuncia l'ús de la desinformació per a fomentar l'odi cap a les persones LGBTIQ i es rebutgen totes les formes d'assetjament, també en l'àmbit digital. Així i tot, es reconeixen progressos importants: en l'últim any, dos països van despenalitzar aquestes relacions i altres van avançar en la protecció dels drets LGBTIQ.

La UE anuncia la seva intenció de redoblar esforços en la lluita contra totes les formes de discriminació, incloses aquelles interseccionals, i reforçar les polítiques inclusives. En el marc de les seves orientacions polítiques, la Comissió Europea proposarà una nova estratègia LGBTIQ que inclourà mesures com la prohibició de les anomenades «teràpies de conversió» i accions contra l'assetjament i la violència. La Unió fa una crida global per a eliminar lleis discriminatòries i garantir que totes les persones puguin viure amb dignitat, llibertat i igualtat. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Dia Mundial de la Llibertat de Premsa: Defensar la llibertat dels mitjans de comunicació per a salvaguardar la democràcia.** Brussel·les, 3 de maig del 2025.

Etiquetes: Drets civils, Llibertat de premsa, Llibertat d'expressió.

Amb motiu del Dia Mundial de la Llibertat de Premsa, el Parlament Europeu ha reafirmat el seu compromís amb la defensa del periodisme lliure i independent com a pilar essencial de la democràcia. Ha destacat l'entrada en vigor de la Llei Europea de Llibertat dels Mitjans (EMFA), que vol protegir periodistes enfront d'interferències polítiques i econòmiques, reforçar la transparència i promoure el pluralisme mediàtic. L'EMFA s'aplicarà plenament a l'agost de 2025 i serà clau enfront d'amenaques com la desinformació o la censura digital. A més, s'ha subratllat la necessitat de millorar l'alfabetització mediàtica i crear entorns segurs per a professionals de la informació a tota Europa. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Els interlocutors socials sectorials de la UE uneixen les seves forces per a combatre la violència i l'assetjament laboral de tercer amb unes Directrius actualitzades.** Brussel·les, 6 de maig del 2025.

Etiquetes: **Drets laborals.**

El 6 de maig de 2025, sindicats i organitzacions d'ocupadors de cinc sectors clau de la UE van signar unes Directrius actualitzades per a prevenir i abordar la violència i l'assetjament per part de tercers relacionats amb el treball, amb suport de la Comissió Europea. El document, que incorpora la ciberviolència i subratlla la igualtat de gènere i la no discriminació, amplia l'abast de les Directrius de 2010. S'estableixen mesures pràctiques com l'avaluació de riscos, canals segurs de denúncia, suport a víctimes i formació contínua. Encara que no són vinculants, aquestes Directrius beneficien potencialment a més de 50 milions de treballadors en sectors especialment exposats. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Prevenió de la desocupació mitjançant l'assessorament i la millora de les competències: L'evolució del paper dels Serveis Públics d'Ocupació (PES).** Brussel·les, 9 de maig del 2025.

Etiquetes: **Ocupació.**

La Xarxa Europea de Serveis Públics d'Ocupació (PES Network) ha publicat un document temàtic que destaca el paper creixent dels PES en la prevenció de la desocupació mitjançant orientació professional i programes de millora de competències. Arran dels desafiaments del mercat laboral vinculats a les transicions ecològica, digital i demogràfica, els PES estan passant d'un enfocament d'intermediació laboral a un de gestió de carrera, fent costat a treballadors en risc i facilitant transicions entre ocupacions. També col·laboren estretament amb ocupadors, on s'ofereixen serveis personalitzats i es promou la inversió en formació com a eina clau per a evitar acomiadaments. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Redirigir fons de cohesió no és suficient per a resoldre la crisi de l'habitatge a Europa, adverteixen ciutats i regions.** Brussel·les, 14 de maig del 2025.

Etiquetes: **Habitatge, fons de cohesió**

El Comitè Europeu de les Regions ha aprovat un dictamen que reclama un Pla Europeu d'Habitatge Assequible ambiciós, en considerar insuficient redirigir fons de cohesió per a afrontar la creixent crisi residencial a Europa. Les ciutats i regions exigeixen més finançament específic, participació directa en el disseny del pla i mesures per a frenar l'especulació, regular els lloguers i fomentar la inversió pública i privada en habitatge. També proposen exempcions en les normes d'ajudes estatals i major flexibilitat per a promoure habitatges socials i sostenibles a llarg termini. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **Document polític i taller de FEBEA sobre finançament ètic i habitatge social.** Lloc, 8 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La Comissió estudia models alternatius d'ocupació per a persones amb discapacitat.** Brussel·les, 16 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La Unió Europea es compromet a destinar 2.300 milions d'euros per fer front a les crisis mundials urgents al Fòrum Humanitari Europeu.** Brussel·les, 20 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Lluita contra la tortura i altres maltractaments: Treballar per un «comerç sense tortura».** Brussel·les, 21 de maig del 2025. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El Consell fa passos cap a una nova etiqueta conjunta de titulació europea.**
Brussel·les, 12 de maig del 2025.

Etiquetes: **Educació, Universitats.**

El Consell ha establert la seva visió per al futur de l'educació superior europea. En una recomanació i una resolució paral·lela acordades a la reunió d'avui, els ministres d'educació han posat les bases per a la implementació d'una etiqueta conjunta de titulació europea i han establert els propers passos cap a la possible introducció d'un títol europeu conjunt. Els dos textos aprovats avui exposen l'ambició del Consell per al futur de l'educació superior a Europa, alhora que descriuen els elements pràctics del procés per assolir aquesta ambició. En conjunt, responen a la necessitat urgent de reforçar l'atractiu de les universitats europees i augmentar-ne el prestigi mundial en un moment de creixents reptes geopolítics.

[Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **La presidenta von der Leyen posa la ciència al centre de l'escenari amb la iniciativa «Tria Europa».** *Brussel·les, 5 de maig del 2025.*

Etiquetes: **Educació, Jovent, Finançament per a joves professionals.**

S'establirà un projecte pilot «Tria Europa» en el marc de les Accions Marie Skłodowska-Curie (MSCA) per atraure científics en les primeres etapes de la seva carrera i donar-los suport amb ajudes econòmiques més elevades i contractes més llargs. La Comissió treballarà per connectar millor els investigadors d'arreu del món amb les institucions europees i per accelerar el procés perquè puguin venir i quedar-se a Europa.

[Enllaç a la notícia.](#)

- \\ **Més de 6,1 milions de treballadors formats sota el Pacte per les Competències.** *Brussel·les, 19 de maig del 2025.*

Etiquetes: **Educació Superior, Universitats, Formació Continuada.**

Més de 6,1 milions de persones han rebut formació sota el Pacte per les Competències des del seu llançament el 2020, segons els resultats de l'enquesta anual del Pacte del 2024. Més de 3.200 organitzacions que inverteixen en el desenvolupament de competències s'han sumat ara al Pacte, incloent-hi la indústria, els socis socials, els proveïdors d'educació i formació, les autoritats locals i els serveis d'ocupació.

[Enllaç a la notícia.](#)

- \\ **Projecte mediàtic paneuropeu guanya el Premi Europeu Carlomany de la Joventut.** *Brussel·les, 27 de maig del 2025.*

Etiquetes: **Educació, Jovent, Participació ciutadana.**

Una plataforma hongaresa sobre la identitat europea, un projecte txec que fomenta el vot dels joves i un servei alemany de suport legal per a persones discriminades van ser reconeguts el 2025.

[Enllaç a la notícia.](#)

MIGRACIÓ

- ★ **La Comissió aporta 3.000 milions d'euros addicionals per a donar suport a la gestió de la migració i l'asil.** *Brussel·les, 12 de maig del 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes, migració i asil](#)

La Comissió Europea ha anunciat un finançament addicional de 3.000 milions d'euros per a recolzar l'aplicació del Pacte sobre Migració i Asil, així com per a acollir a refugiats procedents d'Ucraïna. Aquesta ajuda cerca reforçar la capacitat dels països de la UE per a gestionar la migració i l'asil de manera transparent i ordenada.

El finançament provindrà de dues fonts: una revisió de l'actual Marc Financer Pluriennal (1.800 milions d'euros) i una ampliació del Fons d'Asil, Migració i Integració i de l'Instrument de Gestió de Fronteres i Visats (1.200 milions d'euros). Aquesta suma s'afegeix als gairebé 11.000 milions ja assignats per a gestió migratòria i fronterera entre 2025 i 2027, i als 450 milions atorgats a països que acullen a persones amb protecció temporal des de 2022.

Els estats membres podran utilitzar aquests fons fins a finals de 2027 per a aplicar el Pacte i atendre a aquells que fugen de la guerra a Ucraïna. Cada país rebrà una assignació específica basada en criteris d'elegibilitat establerts. Per a accedir al finançament, hauran de modificar els seus programes nacionals abans de 2026. La Comissió està proporcionant assistència per a facilitar aquest procés. [Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **Un nou informe de la Xarxa Europea de Migració (EMN) compara els recursos de protecció internacional a la UE.** *Brussel·les, 13 de maig del 2025.*

Etiquetes: [Migració, protecció internacional](#)

La Xarxa Europea de Migració (EMN) ha publicat un informe comparatiu sobre els procediments d'apel·lació en casos de protecció internacional a 22 països de la UE, destacant grans diferències en terminis, òrgans judicials i recursos disponibles. L'estudi subratlla la importància del dret a un recurs efectiu, incloent-hi assistència jurídica estatal i mesures específiques per a grups vulnerables. A més, recull avanços digitals i bones pràctiques per a millorar l'eficiència i reduir retards, aspectes clau per a donar suport al Pacte sobre Migració i Asil i la pròxima implementació del Reglament de Procediments d'Asil l'any 2026. [Enllaç a la notícia.](#)

- ↘ **La Comissió acull amb satisfacció l'acord polític sobre el desplegament progressiu del nou Sistema Europeu de Fronteres Digitals.** *Brussel·les, 20 de maig del 2025.*

Etiquetes: [Migració, fronteres digitals](#)

La Comissió Europea ha donat la benvinguda a l'acord polític provisional entre el Parlament i el Consell per al desplegament gradual del nou Sistema Digital de Fronteres (EES), que registrarà electrònicament les entrades i sortides de nacionals de tercers països en 29 països europeus. Aquest sistema, que capturarà dades biomètriques com a petjades i fotos, pretén millorar la gestió i seguretat a les fronteres exteriors de l'espai Schengen, facilitar controls automatitzats i reduir el frau d'identitat. L'EES començarà a implementar-se progressivament després de l'adopció formal del reglament i estarà

plenament operatiu d'aquí a sis mesos, agilitzant així els viatges i enfortint la cooperació entre estats membres. [Enllaç a la notícia.](#)

✍ **La Comissió proposa facilitar l'aplicació del concepte de país tercer segur.**
Lloc, 20 de maig del 2025.

Etiquetes: [Migració](#), [països tercers segurs](#)

La Comissió Europea ha proposat facilitar l'aplicació del concepte de país tercer segur per a accelerar els processos d'asil i reduir la pressió sobre els sistemes de protecció, alhora que es pretenen mantenir les garanties legals i drets fonamentals. La proposta elimina l'obligatorietat que existeixi una connexió directa entre el sol·licitant i el país segur, permet considerar el trànsit per aquest país i autoritza aplicar el concepte mitjançant acords amb països tercers segurs, excloent a menors no acompanyats. A més, s'elimina l'efecte suspensiu automàtic en les apel·lacions contra decisions d'inadmissibilitat, fet que cerca una major eficiència i control. [Enllaç a la notícia.](#)

CONSTRUCCIÓ EUROPEA I EUROPA INSTITUCIONAL

- ★ **La Comunitat Política Europea, unida per preservar la pau a Europa, afirma la presidenta von der Leyen.** *Comissió, Brussel·les, 16 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Comunitat Política Europea](#), [cooperació institucional a la UE](#).

La presidenta de la Unió Europea, Ursula von der Leyen, ha participat en la darrera cimera de la Comunitat Política Europea, on ha anunciat que, en el context de la negativa de Vladimir Putin a reunir-se amb el president Zelenski, la UE està preparant un nou paquet de sancions contra Rússia.

Von der Leyen ha subratllat la importància d'enfortir la pau i la resiliència d'Europa enfront dels reptes globals, afirmant que cal tancar la bretxa en innovació, impulsar la competitivitat i ampliar la xarxa de socis internacionals. Ha destacat iniciatives com el Pla de Creixement per als Balcans Occidentals i Moldàvia i la nova estratègia que la UE desenvoluparà per a la regió del mar negra.

A banda de la cimera, la presidenta s'ha reunit amb diversos líders internacionals, que han servit per reforçar la cooperació institucional entre la UE i els països d'aquests, per fomentar la resolució de conflictes i promoure reformes democràtiques. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El Parlament anima a Kosovo i a Sèrbia a avançar en les seves reformes d'adhesió a la UE.** *Parlament, Brussel·les, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Ampliació i política de veïnatge](#), [relacions exteriors](#).

El Parlament Europeu ha aprovat dos informes que avaluen el progrés de Kosovo i Sèrbia en el camí cap a la Unió Europea durant els anys 2023 i 2024. Per una banda, Kosovo ha fet avenços en reformes electorals i drets fonamentals, però encara té reptes en la reforma judicial, llibertat de premsa i digitalització dels serveis públics. Pel que fa a Sèrbia, tot i alguns avenços, ha de millorar el diàleg polític intern, enfortir l'estat de dret, combatre la corrupció i alinear-se completament amb la política exterior de la UE. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El procés d'adhesió de Turquia a la UE ha de continuar congelat.** *Parlament, Brussel·les, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Ampliació i política de veïnatge](#), [relacions exteriors](#), [democràcia](#).

El Parlament Europeu ha aprovat un informe en el qual s'afirma que, malgrat les aspiracions democràtiques d'una gran part de la societat turca, el procés d'adhesió de Turquia a la UE ha de continuar congelat mentre el govern turc no compleixi els criteris democràtics fonamentals. També s'ha subratllat que els criteris d'adhesió no són negociables ni poden quedar supeditats a interessos estratègics. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ El Comitè de Regions reforça els seus vincles amb els governs locals d'Albània, Kosovo i Moldàvia. *Comitè de Regions, Brussel·les, 27 maig 2025.*

Etiquetes: [Ampliació i política de veïnatge, relacions exteriors, democràcia.](#)

El Comitè Europeu de les Regions ha celebrat les primeres reunions amb polítics locals i regionals d'Albània, Kosovo i Moldàvia en formats reforçats per accelerar la seva adhesió a la Unió Europea. S'han creat nous òrgans per estructurar millor la cooperació, amb comitès i grups de treball que es reuniran 2 cops a l'any. Els temes clau que es tractaran seran la democràcia, l'estat de dret, la cooperació transfronterera i el desenvolupament econòmic local. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **75 anys d'Europa: de la visió a la realitat.** *Comissió, Brussel·les, 8 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La comissària Kos a Moldàvia per celebrar el Dia d'Europa i presentar el Pla de Reforma i Creixement de la UE.** *Comissió, Brussel·les, 8 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Moldàvia promet reforçar els ens locals de cara a la seva adhesió a la UE.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 15 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La Comissària Kos sobre la Missió Europea per impulsar l'Agenda d'Ampliació i donar suport als països candidats.** *Comissió, Brussel·les, 22 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Diàleg sobre la implementació de la inversió del sector privat en els països de l'ampliació de la UE i els països veïns de l'est.** *Comissió, Brussel·les, 28 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Schengen celebra 40 anys.** *Comissió, Brussel·les, 28 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

POLÍTIQUES REGIONALS I POLÍTICA DE COHESIÓ

- ★ **Normativa sobre la política de cohesió: els auditors de la UE avaluen les modificacions proposades.** *Tribunal de Comptes, Luxemburg, 6 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Política de Cohesió](#), [reassignació de recursos](#).

El Tribunal de Comptes Europeu ha publicat un dictamen sobre els canvis proposats per la Comissió Europea en el marc de la política de cohesió 2021 - 2027, en el context de la revisió intermèdia. Els canvis proposats per la CE permetrien reassignar recursos de la política de cohesió cap a noves prioritats, com ara la defensa. En aquesta línia, els auditors reconeixen la necessitat d'adaptar-se al nou context de seguretat, però alhora alerten dels riscos i aspectes poc clars que podrien complicar-ne l'aplicació.

El mes d'abril, la Comissió va presentar dues propostes legislatives redefinir les prioritats, incloent-hi defensa, habitatge, energia i resiliència hídrica. Els auditors reconeixen la necessitat que la política de cohesió s'hagi d'adaptar a l'evolució dels reptes, adverteixen que les mesures proposades poden augmentar la complexitat, exercir pressió sobre la capacitat administrativa i diluir l'objectiu de la política de reduir les disparitats regionals.

Entre les preocupacions hi ha com s'aplicaran les obligacions de transparència i el principi de «no causar dany significatiu» en inversions de defensa, així com la manca de definició d'habitatge assequible. Finalment, adverteixen que la possibilitat de finançament al 100% podria beneficiar desproporcionadament les regions més riques. [Enllaç a la notícia](#). [Enllaç al dictamen](#).

- ↘ **Els membres de COTER debaten els reptes actuals i futurs de la Política de Cohesió.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Comitè de Regions](#), [COTER](#), [Política de Cohesió](#).

La Comissió de Política de Cohesió Territorial i Pressupost de la UE (COTER) del Comitè Europeu de les Regions ha debatut l'estat actual dels programes de la Política de Cohesió així com la possibilitat de reorientar inversions cap a altres prioritats, com la seguretat i l'habitatge. Durant la sessió, els participants han rebutjat qualsevol intent de centralitzar la governança de la política de cohesió, i s'ha insistit a preservar els principis de la governança multinivell, la gestió compartida, l'associació i l'enfocament territorial. [Enllaç a la notícia](#).

- ↘ **Prioritats del PE pel pressupost a llarg termini de la UE més enllà de 2027.** *Parlament, Brussel·les, 7 maig 2025.*

Etiquetes: [Parlament](#), [Pressuposts](#).

El Parlament Europeu ha aprovat una resolució que defineix les seves prioritats per al pròxim pressupost a llarg termini de la Unió Europea (2028 - 2034), reclamant un marc financer més ambiciós, flexible i capaç de respondre a crisis globals com la guerra a Ucraïna o el canvi climàtic. Els eurodiputats rebutgen la idea de plans nacionals únics i la

fusió de programes en megafons, i demanen més control parlamentari, una millor implicació de les autoritats locals i un vincle clar entre l'accés als fons i el respecte de l'Estat de Dret. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Política de cohesió després de 2027: vincular les inversions i les reformes no ha de conduir a una governança més centralitzada.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 15 maig 2025.*

Etiquetes: [Comitè de Regions, Política de Cohesió post 2027.](#)

Els líders locals i regionals europeus demanen una política de cohesió més forta i que s'adapti al futur. Critiquen la proposta de la Comissió Europea d'un pla nacional únic per vincular inversions i reformes, ja que pot afeblir la dimensió regional. Per altra banda, defensen que els programes regionals han de continuar sent centrals per identificar i abordar les necessitats locals. També proposen reformar el Semestre Europeu perquè sigui més estratègic i plurianual, amb una governança compartida que inclogui les regions. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **El Comitè de les Regions adopta les prioritats 2025-2030 per reforçar la cohesió, la resiliència i la proximitat a tota la UE.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 15 maig 2025.*

Etiquetes: [Comitè de Regions, mandat 2025 - 2030, política de cohesió.](#)

El Comitè Europeu de les Regions (CoR) ha aprovat una resolució per al mandat 2025 - 2030 on defensa una Unió Europea més cohesionada, resilient i propera. Reivindica també que les ciutats i regions tinguin un paper central en el futur d'Europa i demana que el marc financer plurianual després de 2027 sigui dissenyat conjuntament amb els governs locals i regionals. També rebutja la centralització i demana més recursos, autonomia fiscal i suport a les pimes. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **L'impacte del Mecanisme de Recuperació i Resiliència de la UE està previst que arribi als 891.700 milions d'euros.** *Comissió, Brussel·les, 21 maig 2025.*

Etiquetes: [Mecanisme de Recuperació i Resiliència \(MRR\).](#)

Un estudi recent de la Direcció General d'Assumptes Econòmics i Financers i el JRC confirma que el Fons de Recuperació i Resiliència (MRR) té un impacte econòmic positiu en tots els estats membres de la Unió Europea. El total estimat de l'impacte econòmic pel període 2020-2030 és de 891.700 milions d'euros, 40 % dels quals provenen dels efectes indirectes. L'estudi també destaca els sectors més beneficiats per la transformació verda i digital finançada pel MRR, com la modernització energètica d'edificis, infraestructures ferroviàries i vehicles sostenibles. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **La presidenta Tüttö a la Vall d'Aosta per intensificar el treball conjunt sobre cohesió, gestió de l'aigua i autonomia.** *Comitè de Regions, 7 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Dia d'Europa: les regions i ciutats impulsen el futur de la UE.** *Comitè de Regions, 9 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Fons de recuperació i resiliència:** el Consell dona llum verda als plans modificats d'Eslovàquia, Espanya, Països Baixos i Portugal. *Consell de la UE, 13 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Redirigir fons de cohesió no és suficient per resoldre la crisi de l'habitatge a Europa,** adverteixen les ciutats i regions. *Comitè de Regions, 14 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Pressupost de la UE després de 2027:** les regions i ciutats assenyalen la importància de la inversió descentralitzada a llarg termini. *Comitè de Regions, 15 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Futur pressupost de la UE:** Regions i ciutats essencials per reformar la inversió de la UE, diu el president del CoR als dirigents nacionals. *Comitè de Regions, Brussel·les, 21 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La Comissió aprova l'avaluació preliminar positiva de la segona sol·licitud de pagament d'Irlanda** per valor de 115,5 milions d'euros en el marc del Mecanisme de Recuperació i Resiliència. *Comissió, Brussel·les, 27 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

COOPERACIÓ I POLÍTICA EXTERIOR

★ **La UE adopta el 17è paquet de sancions contra Rússia.** *Comissió, Brussel·les, 20 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes, Rússia, sancions.](#)

La Unió Europea ha adoptat el seu 17è paquet de sancions contra Rússia, que reforça la pressió sobre l'economia russa i evidencia el suport continu de la UE a Ucraïna. Les mesures inclouen la prohibició d'accés als ports de la UE per a 189 nous vaixells de la «flota fantasma» russa, amb l'objectiu de frenar les exportacions de petroli que eviten el límit de preu. També s'han sancionat diverses empreses implicades en el suport militar a Rússia, incloses empreses de tercers països com Turquia, Vietnam i els Emirats Àrabs Units.

Una de les novetats més destacades d'aquest paquet de sancions és l'ampliació de les restriccions comercials sobre productes de doble ús i tecnologies avançades. Aquestes mesures pretenen dificultar encara més que Rússia obtingui els materials necessaris per sostenir el seu esforç de guerra. Malgrat això, s'ha prorrogat una exempció per permetre l'exportació de petroli rus del projecte Sakhalin-2 cap al Japó per a motius de seguretat energètica.

Aquestes sancions continuen sent el nucli de la resposta de la UE a l'agressió militar de Rússia contra Ucraïna, i tenen un objectiu clau: debilitar la capacitat de Rússia de finançar i mantenir la seva guerra contra Ucraïna. Igualment, Rússia busca constantment formes d'eludir aquestes sancions, prova clara que aquestes mesures tenen un impacte, però també significa que es requereixen esforços continus per fer front a l'elusió. [Enllaç a la notícia.](#)

✍ **El Comissari Síkela defensa el Portal Global de la UE durant la seva missió als EUA.** *Comissió, Brussel·les, 2 maig 2025.*

Etiquetes: [Cooperació Internacional, desenvolupament sostenible, EUA.](#)

El comissari europeu d'Associacions Internacionals, Jozef Síkela, ha visitat els Estats Units amb motiu de les reunions del Banc Mundial i FMI, on ha reafirmat el compromís de la Unió Europea amb el desenvolupament sostenible mundial. S'ha reunit amb diversos líders per promocionar l'Estratègia «Global Gateway». Per altra banda, Síkela ha destacat el paper de la UE com a principal donant mundial d'ajuda oficial al desenvolupament, i ha presentat la «Global Gateway» com un model de creixement sostenible basat en les prioritats dels socis, com al salut, l'educació i les infraestructures. [Enllaç a la notícia.](#)

✍ **El director general de la Regió MENA de la Comissió visita el Marroc per aprofundir en l'associació euro-marroquina.** *Comissió, Brussel·les, 14 maig 2025.*

Etiquetes: [Cooperació Internacional, desenvolupament sostenible, EUA.](#)

El director general per al Pròxim Orient, el Nord d'Àfrica i el Golf de la Comissió Europea (DG MENA), Stefano Sannino, ha fet una visita oficial al Marroc per reforçar el diàleg bilateral i consultar el país sobre el futur Nou Pacte per la Mediterrània, una iniciativa estratègica que pretén impulsar la cooperació entre la UE i els països del sud mediterrani.

El Marroc tindrà un paper destacat en la definició d'aquest nou marc estratègic. [Enllaç a la notícia.](#)

- La Comissió adopta propostes per firmar i concloure l'Acord de Cooperació en matèria de competència entre la UE i el Regne Unit. *Comissió, Brussel·les, 20 maig 2025.*

Etiquetes: [Cooperació Internacional](#), [Regne Unit](#), [competència](#).

La Comissió Europea ha adoptat avui una proposta per signar i concloure un Acord de Cooperació en matèria de competència amb el Regne Unit. Aquest acord estableix un marc clar de col·laboració entre les autoritats de competència de la UE i l'autoritat britànica per a casos antimonopoli i de concentracions empresarials. Permetrà coordinar investigacions, compartir informació amb el consentiment de les empreses implicades i evitar conflictes de jurisdicció. Aquest acord complementa el Tractat de Comerç i Cooperació entre la UE i el Regne Unit. [Enllaç a la notícia.](#)

- El Parlament aprova nous aranzels sobre els productes agrícoles russos i bielorussos. *Parlament, Brussel·les, 22 maig 2025.*

Etiquetes: [Aranzels](#), [Rússia](#) i [Bielorússia](#).

El Parlament Europeu ha aprovat augmentar els aranzels sobre fertilitzants i alguns productes agrícoles de Rússia i Bielorússia per reduir la dependència de la Unió Europea d'aquests països. L'objectiu és reduir significativament les importacions des d'aquests països i fomentar la producció europea. La Comissió Europea supervisarà els preus i possibles impactes negatius sobre el mercat intern o el sector agrícola, i actuarà en cas que sigui necessari. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- La «Global Gateway in Africa»: la Unió Europea i la Unió Africana fan balanç dels progressos significatius. *Brussel·les, 21 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- Enfortiment de les aliances contra el terrorisme a Àfrica. *Brussel·les, 28 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- El Centre d'Excel·lència CBRN de la UE publica un fulletó commemoratiu amb motiu dels seus 15 anys de cooperació internacional. *Brussel·les, 28 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- La Comissió acull amb satisfacció l'aixecament de les sancions econòmiques de la UE contra Síria. *Brussel·les, 28 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

SEGURETAT I DEFENSA

★ **Desmantellen Lumma, el lladre d'informació més gran del món.** *Europol, la Haia, 16 maig 2025.*

Etiquetes: [Notícia del mes](#), [Ciberseguretat](#), [Europol](#).

Europol i Microsoft han desarticulat *Lumma Stealer* ('Lumma'), considerat el robador d'informació més gran i perillós del món. Aquesta eina permetia als cibercriminals accedir i vendre dades delicades com credencials, informació bancària i dades personals a través d'un mercat digital especialitzat. La seva facilitat d'ús i potència el van convertir en una eina habitual per al frau i el robatori d'identitats a escala mundial.

L'operació, d'abast internacional, va comptar amb la col·laboració de diversos cossos policials, entre ells el Departament de Justícia dels EUA i les autoritats del Japó. Entre març i maig de 2025, Microsoft va detectar més de 394.000 ordinadors infectats per Lumma. En resposta, es va actuar per interrompre la infraestructura tècnica del programari maliciós, bloquejant la comunicació amb les víctimes i confiscant més de 1.300 dominis, molts dels quals han estat redirigits a sistemes de seguretat de Microsoft.

Europol va jugar un paper clau com a coordinador europeu, compartint informació amb els estats membres i facilitant una resposta ràpida i efectiva. La informació proporcionada per Microsoft va ser essencial per identificar les amenaces i actuar de manera conjunta. També es va garantir que no es trepitgessin investigacions entre països i es va centralitzar la resposta a l'amenaça.

Aquesta operació exemplifica l'estratègia d'Europol basada en col·laboracions públicoprivades per combatre el cibercrim. La cooperació amb Microsoft es va dur a terme sota el marc legal de l'Article 26 del Reglament d'Europol, que permet associar-se amb empreses per prevenir delictes greus. Aquesta acció demostra que la lluita contra el cibercrim requereix aliances sòlides entre el sector públic i el privat. [Enllaç a la notícia.](#)

✍ **Índia-Pakistan: declaració de l'alta representant, en nom de la UE, sobre els últims esdeveniments.** *Consell de la UE, Brussel·les, 8 maig 2025.*

Etiquetes: [Índia](#), [Pakistan](#), [Caixmir](#).

La Unió Europea i els seus 27 estats membres condemnen rotundament l'atemptat terrorista del 22 d'abril a Pahalgam (Jammu i Caixmir), en què van morir civils innocents. La UE afirma que el terrorisme mai no es pot justificar i demana portar els responsables davant la justícia. Expressa una gran preocupació per l'augment de les tensions entre l'Índia i el Pakistan i fa una crida a la moderació, al diàleg i a la protecció de les vides civils. Alhora, la UE es compromet a col·laborar per reduir la tensió a la regió. [Enllaç a la notícia.](#)

✍ **Primera reunió del diàleg estratègic amb la indústria europea de defensa.** *Comissió, Brussel·les, 12 maig 2025.*

Etiquetes: [Defensa](#), [Indústria de defensa](#).

La presidenta von der Leyen ha inaugurat el primer *Diàleg Estratègic amb representants de la indústria europea de defensa*, destacant-ne el paper clau per a la seguretat d'Europa davant un context geopolític canviant. Ha elogiat els avenços del sector des de l'inici de la

guerra de Rússia contra Ucraïna, però també ha identificat diversos reptes estructurals: fragmentació del mercat, barreres normatives, accés a matèries primeres, innovació accelerada, finançament i manca de personal qualificat. Per afrontar aquests obstacles, la Comissió s'ha compromès a col·laborar estretament amb el sector i a tenir en compte les seves aportacions en el paquet *omnibus* de defensa que es presentarà al juny de 2025. Aquest paquet buscarà simplificar la normativa, facilitar les autoritzacions i promoure la contractació conjunta. [Enllaç a la notícia.](#)

- ✍ **Anuncien una inversió de 40 MEUR en el fons tecnològic europeu de defensa i seguretat.** *Comissió, Brussel·les, 22 maig 2025.*

Etiquetes: Defensa, Seguretat.

La Comissió Europea i el Fons Europeu d'Inversió han anunciat una inversió de 40 MEUR al fons tecnològic de defensa i seguretat Keen Venture Partners. Aquest fons recolza empreses emergents que desenvolupen tecnologies en àmbits com la ciberdefensa, la intel·ligència artificial, els sistemes autònoms, la robòtica i l'espai. La inversió forma part de la *Defence Equity Facility*, una iniciativa de 175 MEUR llançada el 2024. L'objectiu és estimular un ecosistema de fons privats que donin suport a la innovació en defensa fins al 2027, i mobilitzar fins a 500 MEUR amb capital públic i privat. [Enllaç a la notícia.](#)

Més notícies...

- ✍ **Ucraïna/Rússia: Declaració de l'alta representant en nom de la Unió Europea sobre la crida a l'alto el foc.** *Consell, Brussel·les, 10 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La UE i Ucraïna reforcen els llaços de la indústria militar en el Fòrum d'Indústries de Defensa UE-Ucraïna.** *Comissió, Brussel·les, 13 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **La UE acorda el 17è paquet de sancions a Rússia per la seva guerra d'agressió contra Ucraïna.** *Consell, Brussel·les, 20 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)
- ✍ **Els líders locals i regionals insten a millorar el suport de la UE a la indústria i la defensa netes.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 23 maig 2025.* [Enllaç a la notícia.](#)

CONVOCATÒRIES, INSCRIPCIONS I CALENDARI

MEDI AMBIENT I ENERGIA

- ✍ **S'obre el període d'inscripció per a la conferència «R+I per a una transició verda competitiva».** *Comissió, Brussel·les, 22 maig 2025.*

Programa: **Transició ecològica, Recerca, Innovació.**

L'esdeveniment abordarà com la recerca i la innovació poden impulsar la sostenibilitat, la competitivitat, l'economia i la seguretat d'Europa en el context de la transició verda. El dia 23 a la tarda s'inaugurarà una exposició (amb invitació) de 15 projectes innovadors finançats per Horitzó Europa i Horitzó 2020, que es podrà visitar durant tota la conferència. El 24 de juny, la jornada principal reunirà responsables polítics, representants del sector financer i empresarial per debatre temes com la diplomàcia verda, el finançament, les *startups* i la desinformació. L'esdeveniment comptarà amb 580 places presencials i sessions retransmeses en línia.

Dates: 23 i 24 de juny.

Lloc: Brussel·les / en línia

[Enllaç a la inscripció.](#)

- ✍ **La Comissió obre una consulta pública per preparar el Paquet europeu de xarxes elèctriques.** *Comissió, Brussel·les, 13 maig 2025.*

Programa: **Xarxa elèctrica.**

La Comissió Europea ha iniciat una consulta pública i una crida per aportar evidències sobre el marc legal de les xarxes elèctriques europees, amb l'objectiu d'elaborar el *European Grids Package* ('Paquet europeu de xarxes elèctriques'), previst per a finals de 2025. Aquesta iniciativa modernitzarà i ampliarà les xarxes per facilitar la integració d'energies renovables assequibles, accelerar l'electrificació i garantir una transició energètica competitiva i neta. El paquet es basarà en el *Grid Action Plan* ('Pla d'acció de la xarxa') de 2023 i inclourà propostes legislatives per agilitzar permisos per a xarxes, emmagatzematge i renovables. S'estima que caldran 584.000 MEUR en inversions en xarxes abans de 2030 per assolir els objectius del *REPowerEU*.

Termini: 13 maig - 5 agost.

[Enllaç a la consulta.](#)

- ✍ **Consulta les oportunitats de finançament del Pacte Verd Europeu de maig 2025.** *Comitè de Regions, Brussel·les, 28 maig 2025.*

Etiquetes: **Pacte Verd Europeu, Finançament, Sostenibilitat urbana, Recursos hídrics.**

Consulta l'última edició del *Green Deal Funding Alert*, un butlletí mensual d'actualitat sobre les oportunitats de finançament del Pacte Verd Europeu. L'edició de maig destaca oportunitats per a la sostenibilitat urbana: 233,65 MEUR per a adaptació al canvi climàtic i restauració de l'aigua, 118,4 MEUR per a barris inclusius i verds a través de la *New European Bauhaus*, noves subvencions per a projectes energètics locals i idees de *PROSPECT+* sobre el desbloqueig de finançament per a iniciatives energètiques locals. Descobreix-ne més i participa a la jornada informativa. [Enllaç al butlletí.](#)

TREBALL, AFERS SOCIALS, LLIBERTATS CIVILS I HABITATGE

- Premi de la UE per a Campions de la Igualtat de Gènere: Oberta la convocatòria de candidatures. *Comissió, 7 de maig del 2025.*

Programa: Plans d'Igualtat de Gènere (GEP)

La Comissió Europea ha obert la convocatòria per al Premi de la UE a les Institucions Campiones en Igualtat de Gènere, dirigit a universitats i organitzacions de recerca que hagin implementat amb èxit Plans d'Igualtat de Gènere. El premi, dotat amb 100.000 euros per categoria, reconeix avanços sostinguts, noves implementacions i enfocaments inclosius que abordin interseccions entre gènere i altres desigualtats. La convocatòria estarà oberta fins al 18 de juny de 2025. Aquesta iniciativa cerca promoure una comunitat investigadora més inclusiva en el marc de l'Espai Europeu de Recerca i l'Estratègia Europea per a les Universitats.

Termini: 18 de juny del 2025.

[Enllaç a la convocatòria.](#)

- La Comissió recull opinions sobre habitatge alhora que prepara un pla per a fer front a la crisi d'assequibilitat. *Comissió, 12 de maig del 2025.*

Programa: Pla Europeu d'Habitatge Assequible

La Comissió Europea ha llançat una convocatòria d'aportacions per a recaptar opinions sobre l'habitatge, com a part de la preparació del futur Pla Europeu d'Habitatge Assequible. Aquesta iniciativa, liderada pel comissari Donen Jørgensen, cerca enfrontar la creixent crisi d'assequibilitat que afecta milions d'europes. Entre les mesures recents destaquen la proposta de duplicar els fons de cohesió per a habitatge i la creació d'una plataforma paneuropea d'inversió. A més, s'establirà un Consell Assessor d'Habitatge amb experts independents i es desenvoluparà una consulta pública més àmplia entre juny i octubre de 2025.

Termini: 4 de juny del 2025.

[Enllaç a la convocatòria.](#)

- Donar forma a Europea junts: Descobreix les Carreres a la UE. *Comitè de les Regions, 3 de juny del 2025.*

Programa: EU Careers

El pròxim 18 de juny de 2025 se celebrarà la primera Fira Virtual d'Ocupació Paneuropea, organitzada per 25 institucions i agències de la UE. L'esdeveniment, totalment en línia i accessible des de qualsevol lloc, oferirà sessions temàtiques sobre sectors clau com l'administració pública, seguretat, justícia, salut, economia, digitalització i espai. És dirigit a ciutadans de la UE amb títol universitari i coneixements d'almenys dues llengües oficials. La jornada serà inaugurada per EPSO, que anunciarà l'esperat concurs AD5, porta d'entrada a les carreres permanents a la UE. Aquesta iniciativa representa una oportunitat única per a acostar-se a l'ocupació pública europea i contribuir al futur del continent.

Data: 18 de juny del 2025.

[Inscriu-te en aquest enllaç.](#)

CONSTRUCCIÓ EUROPEA I EUROPA INSTITUCIONAL

- Oberta la segona convocatòria de candidatures del Programa Diplomàtic de la UE per a la Regió d'Ampliació. *Comissió, 2 maig 2025.*

Programa: [European Union Diplomatic Programme for the Enlargement Region](#).

El *College of Europe* ha obert una nova convocatòria per la segona edició del Programa Diplomàtic de la Unió Europea per a la Regió d'Ampliació. Aquest programa busca promoure la cooperació regional i reforçar els coneixements sobre afers europeus entre joves diplomàtics i funcionaris de països candidats a la UE.

Termini: 15 de juny del 2025 (18:00 h).

[Enllaç a la notícia](#). [Enllaç a la informació del programa](#).

CALENDARI D'ESDEVENIMENTS

JUNY 2025

3 - 5 juny	EU Green Week 2025. Brussel·les/En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
10 - 12 juny	European Sustainable Energy Week. Brussel·les/En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
18 juny	Booster Info Session: free guidance for EU-funded research results. En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
19 juny	Mediterranean Forum of the Mission on Adaptation to Climate Change. Bologna/En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
24 juny	Horizon Europe - Marie Skłodowska-Curie Actions (MSCA) Doctoral Networks 2025 - Call info day. En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
25 juny	TEN-T coordinators: 20 years of strengthening the trans-European transport network. Brussel·les/En línia. Enllaç a l'esdeveniment .

JULIOL 2025

2 juliol	EU health technology assessment: Advent of a new era of collaboration. Brussel·les/En línia. Enllaç a l'esdeveniment .
----------	--